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CONSELL DE BARRI DE L’ESQUERRE DE L’EIXAMPLE  - RESUM DELS PUNTS DE L’ORDRE 
DEL DIA I ACORDS 

5 de maig del 2021, a les 18:30. 

telemàtic 

Assistents 

President:  Jordi Marti, regidor 
 
Comissió de Seguiment: 
Alicia Puig. Consellera GM BeComú. 
Toni Colomina. Conseller GM ERC. 
Albert Cerrillo. Conseller GM  JuntsXCat. 
Rut Toribio. Consellera GM PSC. 
Relació  d’entitats membre de la CdS que han assistit  
Associació Veïns i veïnes de l'Esquerra de l'Eixample 
Casal de Joves Queix 
Jardins d'Emma 
Camí Amic 
Eixample Respira 
SOS Enric Granados 
AMPA Escola Joan Miró. 
Colla de gegants Esquerra Esquerdats. 
Ballets de Catalunya. 
 
Assistents: 
 
Assistència total en el moment de màxima afluència:    

Ciutadanes i ciutadans: 33     
Representants d’entitats: 9     
Altres (consellers, tècnics i ponents) : 22  
 
Representants de les següents entitats 
Associació Veïns i veïnes de l'Esquerra de l'Eixample 
Casal de Joves Queix 
Jardins d'Emma 
Camí Amic 
Eixample Respira 
SOS Enric Granados 



 
 

 Districte de l'Eixample 

 
 

2 
 

AMPA Escola Joan Miró. 
Colla de gegants Esquerra Esquerdats. 
Ballets de Catalunya. 
 
Tècnics Municipals i ponents 
Imma Aguilar, tècnica de barri Esquerra Eixample 
Isabel Pagès, cap de comunicació del Districte 
Fidel González, tècnic de Democràcia  Activa. 
Tere Gómez, coordinadora territorial i convivència. 
Manel Devesa, OPE. 
Joan Cambronero, Gerent 
Laia Torras, Foment de Ciutat 
Xavier Valls, Ecologia Urbana 
Agent Almeda Guardia Urbana 
Agent Alvarez, Guardia Urbana  
Caporal Sanchis Guardia Urbana 
Andrea Cortes, Projectes Urbans 
Andrea Jordan, Delibera 
Dani Duocastella, Delibera 
 
Ordre del dia 

1. Benvinguda 
2. Presentació dels pressupostos participatius. 
3. Presentació del procés de participació de les superilles 
4. Retorn del procés participatiu dels voltants de  l'Estació de Sants 
5. Model 
6. Torn obert de paraules 

 
1. Benvinguda  per part del regidor i la consellera al consell de barri. 

La sessió s’inicia a les 18.30 i el Regidor del Districte de l’Eixample, Jordi Martí i la 
consellera de Barri de l’Esquerra de l’Eixample, Alícia Puig donen la benvinguda als 
assistents i previ a la presentació de  l’ordre del dia, la consellera de barri informa 
sobre alguns temes/projectes: 

-Es crea una nova escola pública al barri. l'escola Sagrada Família que fins ara era una 
escola concertada, passarà a pública a partir del curs vinent ( 2021/2022) 
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  - Creació de la xarxa CESCA : A la Nova Esquerra de l'Eixample es crea una nova xarxa 
d'economia social isolidaria, i en referencia a això tabé es crearà el primer supermercat 
cooperatiu de la ciutat que es farà al Passatge Aragó 

- Fruit del treball que s'està duent a terme als Jardins Montserrat, per tal d'evitar 
els mals usos i els conflictes derivats dels mateixos, s'inicia un cicle d'activitats de 
dinamització infantil dues tardes a la setmana, en les quals els infants podran jugar de 
forma dirigida als espais del Parc. Les activitats les organitza l'Esplai Boix, amb la 
col·laboració del Camí Amic.  

- Se suspenen les noves llicencies de restauració al carrer Enric Granados de cara 
a evitar  la  gentrificació i diversificació comercial. ES treballarà en un pla d'usos de la 
zona. 

2.Presentació dels pressupostos participatius . 

El responsable de Democràcia Activa del Districte, el Fidel González, fa un breu resum 
de l'estat dels Pressupostos participatius a l'Esquerra de l'Eixample: 

 L'Eixample és el segon Districte amb més suports a  projectes de la ciutat. El 
valor total dels 20 projectes del Districte és de 12.453.00€. Hi ha 5 projectes a 
la Nova Esquerra i 3 a l'Antiga Esquerra. 

 El pressupost total per als projectes és de 3.000.000 €. 
 El llistat concret de projectes es pot consultar al Decidim. 
 Els projectes votats són majoritàriament d'àmbit escolar . 
 La votació dels projectes serà del 10 al 20 de juny, i a tal efecte s'habilitaran 2 

espais de suport a la votació i exposició de projectes, i punts de suport mòbil 
durant tot el període de votació. 

Intervencions dels assistents: 

Guillermo Rojo:   

Un dels projectes aprovats és el de la reducció de carrils del Carrer Entença . Teníem 
reunió aquesta tarda i s'ha ajornat . Vols saber el motiu de l'ajornament. 

Luca Telloli: 

Ahir van tenir la reunió de concreció del projecte i van acordar amb els tècnics que 
havien de presentar-ne un altre. Exposa que no hi ha temps material per a fer reunions 
i concretar projectes. Demana l'ampliació de la Fase de concreció en dues o tres 
setmanes. 
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Respostes: 

La consellera de l'Esquerra, Sra. Alicia Puig respon: 

 Si no s'han sentit còmodes en les reunions de concreció dels projectes, es pot 
mirar a veure què ha passat i esmenar-ho en la mesura que sigui possible.  

 En referencia a l'ampliació de fases é totalment inviable, perquè el procés té 
uns terminis que no es poden modificar. 

 Pel  que fa a la reunió del Carrer Entença, s'havien de fer unes concrecions 
tècniques prèvies a la reunió i es convocarà de forma imminent. 
 

3. Presentació del procés de participació de Superilles. 
El Xavier Valls, responsable de participació del procés de les superilles, i Andrea Cortes 
de projectes urbans expliquen  breument en quin punt està el procés participatiu. 
S’explica que el projecte de les superilles tindrà el seu propi procés de participació i es 
demana que les preguntes siguin enfocades a aclariments de la presentació ja que 
l’objectiu no és obrir debat sinó resoldre qüestions que no han quedat clares. 
 
Intervencions dels assistents: 
Alexia:  

 Li preocupa la duplicitat de propostes tant a superilles com a pressupostos 
participatius.  

 En l’espai Germanetes, quan es van consultar els plànols hi havia molt verd, 
però després a la realitat no ha sigut així i hi ha hagut molt gris.  

 La superilla de Sant Antoni no és un model,  és un perill, especialment entre 
Gran Via i Sepúlveda (també amb el carrer Florida Blanca) ja que s’utilitza com 
a pàrquing de càrrega i descarrega.  

Lena: 
 Preocupa que amb el desenvolupament del projecte superilla hi hagi carrers de 

primera , els quals estaran pacificats, i  els de segona, per on passarà tot el 
trànsit.  

Luca Telloli: 
 Quin és l’espai de debat? Quin és el lloc per incidir en com es configuren els 

espais. Han participat en un espai d’entitats, als Consells de Barri, al plenari, 
però enlloc es pot discutir sobre aquest tema.  

 Quins son criteris tècnics? S’han de tenir en compte els impactes de la 
contaminació acústica i CO2 a la xarxa bàsica. 

 Per què no es posa tot el centre a 30 km/h? Només hi ha una diferència de 4 
min. Hi ha falta d’ambició? 
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Resposta del Regidor: 

 És cert, al final s’ha sacrificat verd en pro d’un augment d’equipaments (escola 
bressol, centre per la gent gran...) espais que són per la ciutadania.  

 També d’acord en què Sant Antoni no pot ser un pàrquing públic. De totes 
maneres, la càrrega i descàrrega té moments més i menys intensius i hi ha 
d’haver millores progressives. Hi ha una part que ha de passar de tàctic a 
estructural. 

 Cada dia 370.000 cotxes travessen l’Eixample, si fem eixos verds, carril bici, 
necessàriament ha de significar que es redueix el volum de cotxes. Abans el 
trànsit era considerat una constant. Aquest projecte considera que el trànsit és 
una variable que es reduirà. 

 Aquestes mesures s’han d’acompanyar d’altres com connexions radials, millora 
transport públic (L9, tramvia per la Diagonal) i a poc a poc s’aconseguirà baixar 
el trànsit. Hi haurà una reducció dràstica del trànsit. 

 
Eugenia Sánchez, AVV Esquerra: 
Des de les entitats veïnals treballen aquesta necessitat, què caldria amb tema de gent 
gran, sobretot residències, perquè es tingui en compte a l’hora de fer les consultes. 
 
Guillermo Rojo: 
Felicitacions pel plantejament dels pressupostos participatius que es poden votar a 
partir dels 14 anys. S’ha de ser imaginatiu perquè els infants i adolescents puguin 
participar. Des de Camí Amic podrien ajudar. 
 
Resposta Regidor: 

 Hi ha un Grup Impulsor de les superilles. Allà es parlarà de com es plasma el 
projecte executiu. Però té raó que s’ha de veure quin nivell de concreció on es 
situa la participació. 

 És cert que les superilles probablement s’han de complementar amb altres 
iniciatives, com reduir el 30 km hora el trànsit. Ho veurem però s’ha de fer a 
poc a poc. Hi ha d’haver alternatives reals a l’ús del cotxe. 

 Pel que fa a la participació dels infants i adolescents, sí , seria interessant i 
poder-los treballar amb maquetes. Tindria també funció pedagògica. 

 
Rosa Jané: 

 A Enric Granados hi ha un problema de la convivència entre bicis, patinets i 
persones grans. 

 S’ha de tenir en compte també el soroll que fa la gent a les places, la gent fa 
molt soroll. La contaminació acústica com es tractarà?. 
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Ale: 
Quan es començaran i acabaran les obres dels Eixos Verds?. Estan preocupats per la 
salut dels infants en relació amb la contaminació  ( asma, malalties cròniques). 
 
Resposta Regidor: 

 La convivència és un dels temes importants a Barcelona, que és el municipi més 
dens i hi ha molta activitat turística. Ara hi ha elements nous com els patinets. 
Quan els humans vivim apilats tenim avantatges (lloc més interessant, més 
oferta cultural, educativa…) i inconvenients.  

 A Enric Granados s’ha suspès llicències i sestà intentant millorar. L’espai públic 
és un bé escàs i cada vegada s’utilitza de formes més diverses, s’ha de fer un 
esforç de convivència. 

 Es començarà la construcció d’eixos verds el Març del 2022, s’iniciaran les obres 
(galeries de subsòl, l’articulat tècnic s’ha de fer). D’acord en què s’ha d’actuar 
amb la màxima celeritat. 

 
 
4.Retorn del procés participatiu dels voltants de  l'Estació de Sants 
Arnau Boix, comparteix el document amb els assistents i no hi ha cap pregunta al 
respecte. 
 
5.Model. 
La Sra. Alicia Puig, consellera de l'Esquerra de l'Eixample, comparteix un document en 
el qual s'explica el que s'ha fet durant el 2020 i es fa actualment  al  recinte de la 
Model, i l'ús que en fan les entitats de forma puntual i periòdica. 
La Sra. Laia Torras, de Foment de Ciutat  explica que la Model és un equipament de 
ciutat en el qual  hi tenen prioritat les activitats de les entitats del barri. L'equip de 
gestió de la Model, està format per dues persones: Teresa Jepus i Àngels Cordon i el 
correu  és activitatsmodelcn.cat. Els espais que estan habilitats per a fer activitats de 
forma segura són: Pati d'entrada i pati esportiu, sala d'exposicions, sala d'actes  i la 
galeria 4 i 5. 
 
Xavier Riu, AVVEE : 

 El veïnat de l’entorn no sap què s’hi fa a la Model. No hi ha cap rètol explicant 
els projectes. Hi ha un cartell que diu “Estem construint escola Entença” que 
desinforma.  

 S’ha dit que hi ha espais concrets que es poden fer servir. En la línia del treball 
municipal que a la pandèmia ha guanyat espai, no es podria fer el mateix a la 
Model? Un pati no es podria aprofitar?. 
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 Demana que es reprengui el treball del grup impulsor i que es doni empenta als 
projectes del “mentrestant”. 

 Reunió especifica de les entitats de l'entorn interessades en augmentar l'ús 
veïnal . 

 
Xavi Becerril: 

 Falta difusió perquè les entitats no són conscients de la disponibilitat d’aquests 
espais. 

 Els   joves van formar part del  procés participatiu , el grup impulsor, es van 
reunir amb el arquitectes....els preocupa que no es tinguin en compte 
demandes que les entitats de joves van posar sobre la taula. Són temes 
importants i podrien afectar a la configuració de tot l’espai o a l’espai jove. 

 Voldrien fer una reunió per a tractar aquests temes. 
 
Jan, Colla Gegantera Esquerdats : 
Constatar que com a colla castellera es podran fer assajos a màxim 20 persones. S’han 
acabat els convenis amb escoles. Demanen un espai al pati de l’entrada o del darrera o 
al panòptic per poder assajar en aquests grups petits. 
 
Resposta Regidor: 

 Es compromet com a regidor per abordar el "mentrestant" que serà llarg.  
 S’ha de combinar la transformació definitiva amb els usos temporals, com per 

les escoles (s’han d’adequar a molts requeriments) ,o altres amb no tants 
requeriments. Fa temps que en la transformació d’entorns es prefereix que la 
transformació duri més però que l’espai no mori i es pugui mantenir actiu 
mentrestant (com per exemple la Fabra i Coats a Sant Andreu, ...). 

 Pel que fa al tema dels castellers , recull la demanda, que desconeixia. A priori 
sembla un bon espai, hi ha zones amb sostres alts i patis, s’ha de veure la 
manera de fer-ho. 

 S'ha de convocar el grup impulsor de forma immediata abans de l'estiu. 
 
Josep Garriga, Jardins d'Emma:   
Les idees s’han de concretar amb pressupost. Només els espais de les galeries  4 i 5 
estan disponibles, creu que hi ha d’haver més espais (hi ha un pati de 14.000 m2). 
Espais disponibles per grups de joves per exemple.  S'ha de prioritzar per la gent del 
barri. 
Hi hauria d’haver el model Calabria 66. Per totes les entitats del barri,  ja que si l’espai 
s’especialitza se sostreu del barri per donar servei a la ciutat. 
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Resposta Regidor: 
 Si hi ha pressupost el tema roda millor. Quan treballem amb espais no 

reformats hi ha requeriments de concurrència pública, de control 
d'aforaments...s’ha d’anar en compte.  

 Els patis d’entrada i de darrera (poliesportiu, que dona al gimnàs, recte 
travessant el panòptic) poden acollir les escoles Entença i Xirinacs que utilitzen 
el de davant. El de darrera necessita gestió (gent que obrin les portes). Aquests 
dos patis són d’ús segur. 

 
6.Torn obert de paraules: 
Lena: 

 Preocupa que hi hagi carrers de primera i de segona. El trànsit és com l’aigua, 
poses una paret i s’escola per una altra banda i acabaran anant per altres 
carres. Si l’objectiu és reduir el trànsit, aquest s’hauria de prohibir.  

 Diputació entre Llançà i Vilamarí han aparegut motos de lloguer que envaixen 
les voreres (que es es van ampliar en el seu moment per tal d'afavorir el pas 
dels vianants). Si  aquestes són empreses que guanyen diners, que es busquin 
un pàrquing. 

Eugènia Sánchez AVVEsquerra: 
 En referència a l’edifici per a gent gran de Germanetes, hi havia rumors que 

s’havien parat les obres. Per aquests habitatges quin tipus de gestió es farà? 
Com s’escollirà la gent que hi anirà a viure? 

Cristina Català: 
 En primer lloc agraeix l'oportunitat i la sensibilitat amb els veïns d'Enric 

Granados  
 Pel què fa la sostenibilitat i la mobilitat, creu que s’ha de reivindicar i fer 

pedagogia sobre anar a peu i caminar.  
 En el tema de la racionalització dels horaris, abans hi havia una regidoria 

que era els Usos del temps. Actualment s’està fent alguna cosa? Això podria 
ajudar al veïnat a recuperar silencis, salut, alleugerir els horaris de la 
restauració i els bars. 

 
Resposta Regidor: 

 Els eixos verds reduiran el trànsit, segur. La mobilitat funciona (al marge de la 
conscienciació que augmenta, sobretot en els joves), segons la forma més 
ràpida d’arribar a un punt. Si hi ha alternatives més ràpides al cotxe, la gent 
utilitzarà el cotxe. En la mobilitat dels barcelonins s’ha reduït molt el cotxe. En 
la mesura que altres menes de mobilitat es vagin incrementant, serà més ràpid 
i eficaç moure’s sense cotxe. Les grans ciutats europees estan apostant per 
reduir el trànsit. 



 
 

 Districte de l'Eixample 

 
 

9 
 

 Les motos a les voreres  pel que fa a les de lloguer si feu arribar marca i model 
es perseguirà , però també les motos en general a les voreres ,cada vegada 
més. 

 Pel que fa a l'edifici de germanetes, l’empresa va fer fallida, es va parar l’obra 
però ha començat altre vegada. La gestió sempre es per concurrència pública. 
OAC o Oficina d’Habitatge o IMH es poden trobar les condicions d'accés. . Són 
pisos de lloguer social, se’ls hi fan contractes de lloguer  normals amb la 
diferencia que el propietari és l'administració. 

 En referencia als usos del temps  a la pedagogia de l'anar a peu i caminar, la 
idea és que a 15 minuts de casa has de tenir tot allò l’indispensable per la vida 
quotidiana. Els 15 min. de  caminar ajuda a pensar amb un ritme més pausat. 
Anar en bicicleta ajuda a aprehendre la ciutat, fer-te teu l’espai. S’han anat fent 
coses: tots els horaris culturals, auditoris s’han avançat a l’hora del vespre. 
Costa en la restauració, canvis de mentalitat (a les 13h dinar...). A les escoles 
també s’han fet, però xoca contra la possibilitat de la convivència familiar. 

 
Ale: 

 La conscienciació sobre l’aire té a veure amb l’empitjorament de la qualitat 
d’aquest. Hi ha joves i famílies  que es manifesten cada divendres i se’ls ha 
silenciat. Hi ha unes reivindicacions molt clares, no un augment de consciència. 
Per exemple les motos engeguen els motors a la cara dels infants que van als 
cotxets. L'Ajuntament hauria de fer campanyes informatives perquè és un 
problema de salut pública. 

 Exemples de carrers de primera (Avinguda Josep Tarradelles) i de segona (Av 
Roma). Què es farà amb aquest carrer i els que estan planificats? 

 Sobre el rebut de l’aigua. En el meu rebut de l'aigua hi ha taxa 9 euros i una 
altra de 10,5. Han pagat 1500 euros de plusvàlua Es paguen molts impostos ,  i 
després no tenen per exemple  places a l’escola bressol. Paguem impostos i no 
reben serveis. 

Resposta Regidor:   
 Tenim un problema greu de salut pública, s’han esmentat les AFA de les 

escoles. Segurament no anem prou ràpid en les actuacions de pacificació, 
extensió carril bici, tramvia, s’han accelerat i ampliat. S’hagués pogut fer més, 
però s’ha d’anar fent garantint que la mobilitat no es traspassa a altres carrers 
sinó a altres modes de mobilitat. 

 Pel què fa a la factura de l’aigua, hi ha impost nou: recollida de residus, és una 
demanda i insistència davant de la UE, no es pot caminar cap al residu 0 sense 
taxa de recollida de residus, sense fer conscient al ciutadà. Es una taxa que 
persegueix un consum més responsable. Que la fiscalitat va cap a on ens 
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preocupa ajuda a mobilitzar. Barcelona era de les poques ciutats que no tenia 
taxa. A finals d’any, s’estendrà el porta a porta a molts llocs de la ciutat.  

 
Xavi Becerril, Casal de Joves Queix: 

 Què passarà a l’edifici de la Parròquia de Sant Isidor que el Clínic està negociant 
per quedar-se? S’enderrocarà?. Què té pensat l'Ajuntament? 

 Es vol convidar a la xerrada del dijous dia 13 per recuperar la memòria obrera 
(Marc Dalmau). Han creat una plataforma amb més de 50 entitats que s’han 
adherit al manifest i estan pendents de reunió amb regidoria. 

 També es consulta què es fa amb plantes i arbres que Parcs i Jardins treuen, es 
tiren o es reaprofiten? Amb qui poden interlocutar per fomentar la cogestió del 
verd, sempre hi ha problemes per la gestió veïnal del verd. 

 
Joan Sendra, Ballets de Catalunya: 
Es pot actualitzar informació sobre l’Hospital Clínic?. Vol preguntar si el conveni entre 
Bisbat  i l'hospital clínic és reversible per l’equipament de Sant Isidor. 
 
Guillermo Rojo: 
Insistir en què tota la franja pacificada amb urbanisme tàctic el Carrer Rocafort és un 
aparcament provisional, no només càrrega i descàrrega i després amb les motos a les 
voreres. S’ha fet amb eficiència brutal la campanya contra patinets, també es podria 
fer amb aquests aparcaments, si mantenim la cultura de la impunitat avançarem poc. 
 
Resposta Regidor: 

 El clínic vol fer un centre d’investigació (acord de dret de superfície) Són acords 
entre parts sense coneixement de l’Ajuntament. (església i clínic). De totes 
maneres, a l'eixample, per qualsevol enderroc hi ha d’haver un informe dels 
serveis de Patrimoni de la ciutat i establirà si hi ha parts que s’han de protegir i 
catalogar. Això , està començant.  

 La opinió pròpia és que aquest edifici de Sant Isidor  té molt interès: per la 
memòria del cooperativisme (havia estat seu de cooperatives), també per 
aspectes de patrimoni físic. S’ha demanat als tècnics que ho estudiïn a fons, es 
necessita documentar les decisions que s’han de prendre.  

 Clínic: És un tema difícil i complex. L’hospital és el més important de Catalunya, 
Espanya , i és un dels primers d'Europa i el món. Té funció de recerca i 
educativa molt important. Si podem optar a mantenir el Clínic a l’Eixample, per 
la seva simbiosi amb la ciutat, es farà. És important estar ubicats dins la trama 
urbana. Si això és impossible perquè el Clínic del futur no hi cap s’han 
d’estudiar alternatives. S’ha signat un protocol amb la Generalitat,  la Diputació 
i l'ajuntament, que analitza tots els passos . S'ha  encarregat a dos agents 



 
 

 Districte de l'Eixample 

 
 

11 
 

externs (metge Ramon Canal, que va dirigir el nou Sant Pau i Ramon Sanabria 
que és un arquitecte que ha treballat a la ciutat) per tal que  analitzin què es 
necessita per assistencial, recerca i educatiu. S’ha preguntat quants metres, per 
exemple utilitzant el Sagrat Cor. Si no encaixen perquè la demanda de metres 
(no s’ocuparà la Escola Industrial) és més alta, s’haurà de dividir el Clínic, deixar 
uns serveis al centre i altres a la perifèria. Hi ha un grup de professionals del 
Coac i sanitaris i seguirem fent reunions per arribar a una solució consensuada 
(no més enllà de finals d’aquest any). La plataforma està informada 
permanentment. 

•   Pel que fa al tema del verd, hi ha un programa,  Mans al Verd d’Ecologia Urbana,        
té sentit que tot el que es pugui recuperar es recuperi. 

 
 
La secretaria del Consell 
 
 
 
Imma Aguilar 
TdB Esquerra Eixample 


